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Kézi csomagolás helyett...

Automatikus karton
ragasztó berendezés

Szedeli GySrgy és Reitz Béla a Niepmann fejzárójánál

Az első félévben 
túlteljesítettük 
előirányzott tervünket

Másfél millió forintos 
anyagmegtakarítás
A vállalati párt-, gazdasági 
társadalmi szervek verseny- 

srvezó munkájának alapja az
'78. évi terv. A tervben fog- 
Itak figyelembevételével tör
lik a célfeladatok meghatá- 
zása. Szocialista brigádjaink 
ám szerint harminc, e célki- 
téseket véve alapul, tették 
eg éves vállalásukat, mely
ik I. féléves teljesítéséről 
omolunk be. Beszámolásunk 
lm mutatja teljes egészében 
I vállalások teljesítését, mert 
ipzártakor még folytak a bri- 
Pdok önértékelései. De azok a 
lómok már rendelkezésünkre 
'Inak, amelyek mutatják azel- 
d eredményeket, vagy éppen- 
®9ge| a hibákat, melyek kija- 
'tesa g II. félévre vár. 
Brigádjaink termelési felada
tat túlteljesítették. Termelési 
ogramban szerepelt az I. fél
re 3120 millió darab filteres 
Saretta termelése, 455 988 
/Ft értékben. Az I. félévi tény-
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összes alapanyog-megtaka- 
' lsünk 999 ezer forint. A bá- 
idószakra átszámított minő- 
9mutatókhoz viszonyítva ha
bzott minőségi javulás van. 
A feladatok maradéktalan 
'iesítése után a vállalat veze- 
sége anyagi elismerésben ré
míti brigádjainkat. A munka-

bAntl imperial ista szolidaritás, béke, 
rútság" és e jelszóban kifejezett 
Jr^ék melletti kiállás, erről volt szó 

a BaranYa megyei KISZ-bi-
Hfcág székházában július 25-én 9 
C^or megtartott sajtótájékoztatón, 

ismertették a VIT időponjára
főzett rendezvények programját.

Xl. Világifjúsági és Diáktalálkozó 
r'tá megünneplésére a Kubában 
Rendezésre kerülő VIT Időtarta-
v*ol azonos időpontban, tehát jú 

28. és augusztus 5. között nagy
kő program-sorozatot szervezett a 

Baranya megyei és Pécs városi
Jjttsága. A nagyszabású rendez- 
rV-sorozat nemcsak remek szórako- 

nyújt majd fiataloknak és öre-
/’nek egyaránt, hanem kjfejezi azt 
'Politikai meggyőződésünket, amely
ig szilárdan hiszünk abban, hogy a 
Jnböző társadalmi viszonyok között 
•*’ fiatalok baráti találkozása, esz- 
l^seréje, kölcsönös tájékoztatása 
r’egíti o nézetek közelítését, a 
ptebb cél, a béke megóvásának 
yéért folyó harcban a közös együtt
sedéit, az aktív tetteket.

leges termelésünk 3124,4 millió 
darab, 456 364 m/Ft értékben. 
Ez azt jelenti, hogy tervünket 
100,1%-ra teljesítettük. Terme
lésünk alakulását befolyásolják 
a fogyasztói igények. A Sopia
nae cigaretta nagy keresletére 
való tekintettel többször is 
programmódosítás történt.

Az anyaggazdálkodással kap
csolatos vállalások teljesítése 
az I. félévben meghaladta a 
várt szintet. Ugyanis dohányból 
60 170 kg megtakarítást értek 
el úgy, hogy valamennyi gyárt
mányunk megtakarításos.

A kiemelt közvetlen gyártási, 
csomagolási anyagoknál is 
megtakarítás van, mely a gyár
tásnál 572 ezer forint, összesen 
1,5 millió forintot jelent

A papírosztály is jól dolgo
zott, az anyagnormák betartá
sa területén 1978. I. féléves 
anyagmutatójuk az alábbiak 
szerint alakult:

Füstszűrő-felhasználás
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431 754 kg 45 410 kg 
406 343 kg 46 478 kg

verseny bizottság, a célfelada
toknál és a szabályzatban elő
írt feltételeknek eleget tett bri
gádok részére. A rendelkezé
sünkre álló célprémiumot bri
gádonként feloszthatják, mely 
augusztus hónapban kerül ki
fizetésre.

Kovács Jenő

Köszöntünk, Havanna!
Baranyát 9 fős küldöttség képviseli 

a VIT-en. A nemzetközi találkozó 
programjáról naponta közvetlen tá
jékoztató lesz a ,,VIT-presszó"-ban. 
A Pécsi Rádió pompás ötlete alap
ján a KISZ, a Baranya megyei Ven
déglátó Vállalat, a postaigazgató
ság. a Mecseki Ércbánya Vállalat 
KISZ Bizottsága, a Dunántúli Napló 
és természetesen a Pécsi Rádió mun
katársainak példás együttműködé
se eredményeként az uránvárosi 
Kuba presszóban július 28-tól augusz
tus 5-lg minden délután 17 órától 24 
áráig VIT-presszó működik majd. Jel
szó: ..Egy csipetnyi VIT, egy saroknyi 
Havanna"! A VIT-presszóban minden 
nap 17—18 áráig szervezett program 
lesz, amelyek közül kiemelkedik az 
augusztus 4-1, amikor az Ifjúsági Ex
pressz Iroda szervezésében Kubában 
járt és akkor már hazatérő fiatalok 
tartanak élménybeszámolót a XI. VIT 
eseményeiről. A presszóban kubai 
zene, étel- és italkülönlegességek, 
valamint VIT-jelvényt, -plakátot, -tri
kót árusító bazár is lesz.

A másik kiemelkedő rendezvény a 
július 30-án megrendezésre kerülő 
egésznapos programsorozat lesz MINl- 
VIT címmel. A délelőtti program fél 
9 órakor toborzó zenével kezdődik, 
majd az Ifjúsági Ház előtti téren 9 
órától röpcédula szórás, galambröpte- 
tés, s térzene lesz 10 óráig. Ekkor 
kezdődik a Non-stop műsor, amely
ben Ismertetik a MINI-VIT célját, 
majd a Spirituálé Együttes, népi tánc. 
a Bóbita Bábegyüttes műsora után a 
Viktor Jara együttes zárja a délelőtt 
programját. E délelőtti programso
rozattal párhuzamosan a Pécs városi 
KISZ Bizottság és a Magyar Autóklub

Vállalatunknál a nyári leál
lás nemcsak a megszépült
gyártótermekkel, felújított gé
pekkel várja a dolgozókat,
hanem általában egy-egy új 
berendezéssel, géppel meg
könnyíti a dolgozók további 
munkáját. A tavalyi leállás 
eredménye a szenzációt jelen
tő automatikus dohányvágat- 
adagoló volt, amelyet hosz- 
szabb előkészítési munka elő
zött meg.

Az ez évi leállás sztárja az 
automata kartonragasztó-be- 
rendezés. A gépet a tröszt vet
te meg a linzi dohánygyártól. 
A svéd gyártmányú gép előző 
„életéről" érdemes megjegyez
ni, hogy tizenhat éve gyártot
ták és ennek ellenére műszaki 
állapota és technológiája is 
modern és jó. Külsőre is újsze
rűnek tűnik, és ez a linzi do
hánygyár munkásainak szak
szerű, gondos kezelését és 
karbantartását példázza,
amelyről vállalatunk dolgozói 
is példát vehetnek.

A leállás alatt osztrák szak
ember beállította a berende
zést és üzemeltetésre kész ál
lapotba hozta. Mindezt a ná
lunk használatos kartonmére
teket és műszaki adottságokat 
figyelembe véve oldotta meg. 
A gép műszaki adatai alapján 
képes legalább 5—6 ember 
munkáját elvégezni, felszaba
dítva őket a ,,manufaktúra"-jel- 
legű kézi munkától. A gép tehát 
termelékenysége révén gazda
ságosabbá tette a termelést és 
megszűnt vállalatunknál egy 
nehéz fizikai munkát igénylő 
munkaterület.

A leállás után a beérkező 
jóváhagyásokat és szükséges 
engedélyeket követően azon
nal indulhat a gép.

Baranyo megyei Szervezete közös 
szervezésében autós-ügyességi verseny 
lesz. A verseny helye a Szólal András 
út—Szabadság út és Jókai út között 
lesz. Jelentkezni a helyszínen lehet 
7-8 óráig. A KÜJÁL-parkolónál 10.30 
órakor rajzoló verseny lesz „A ml vi
lágunk" témát kell majd rajzba fog
lalnia a versenyben résztvevő úttörők
nek.

A délutáni program 14 órakor kez
dődik, az Ifjúsági Ház előtti térszín
padon. A Minaret együttes műsora 
után 15 árakor ifjúsági divatbemutató 
kezdődik, ezt követi a néptánc mű
sor, majd 16 árakor a délelőtti autós 
ügyességi verseny díjkiosztására kerül 
sor. Cseh Tamás 17 órakor kezdődő 
műsorával egyidejűleg a KÖJÁL-par
koló területén szabadtéri táncház 
lesz. Bizonyára fényével is kiemelkedő 
lesz az esti program, amely fél 7 
órakor kezdődik karneváli felvonulás
sal, gyülekezés a Jókai utca déli ré
szén és a Móricz Zsigmond téren lesz. 
A felvonulásban a nagyüzemek fia
taljai és a járási csoportok vesznek 
részt. A fáklyás felvonuláson az ed
digi VIT-eket rendező országokat is 
megjelenítik. A fáklyás felvonulás 
végcélja az Ifjúsági Ház előtti tér, 
ahol ifjúsági nagygyűlés lesz, amely
nek szónoka Deák Gábor elvtárs, a 
KISZ KB titkára. A gazdag rendez
vény-sorozatot 22 óráig tartó utcabál 
fejezi be a Szalai András utcában, 
közreműködik az Atlantis együttes. A 
Szalai András út és Bajcsi-Zsilinszky 
utco sarkán lévő tér északi oldalánál 
lesznek a rádió, a tv és a sajtó pa
vilonjai. Érdekesnek ígérkezik a sajtó
pavilonban 18 órakor kezdődő Fórum, 
amelyen Deák Gábor elvtárs válaszol

A gép indításáig a műszaki 
osztály feladata, hogy a kar
tonok átadását a kartonragasz- 
tó-berendezéstől a raktárba 
vivő csúszdáig megoldja.

Czina Ferenc

Termékeink
minősége

Gyárunkból kikerülő nagy 
volumenű termékeink minő
sége a vállalati és a Köz
ponti Minőségellenőrző La
boratórium 1978. féléves ősz- 
szesített eredményei alapján 
a következőképpen alakult: 

Minőségmutató
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minősítés
Fecske 3.62 3.68
Románc 3.58 3.55
összevont 3.60 3.61
Sopianae 3.27 —

A félévben bevizsgált 1278
db tételből kél tétel minő-
sége nem lelelt meg a szab-

Ar László az új diszpécserberendezés szerelését végzi

vány követelményeinek, ami 
az össz-termelés 0.11°/0-a.

A Központi Minőségellen
őrző Laboratórium a félév
ben kontrollként 26 tételt 
minősített, mely közül két 
Sopianae tétel és egy tétel 
„Szegedi Fesztivál" volt 
szabványtalan. A Sopianae- 
cigaretta magas, nagyméretű 
kocsánytartalom miatt lett 
nem megfelelő minőségű, a 
„Szegedi Fesztivál" pedig 
az égőképesség és a szív- 
hatósági hiba miatt minősült 
szabványtalannak.

Dr. K. E.-né

a feltett kérdésekre. Ha sikerül köz
vetlen kapcsolatot teremteni Havan
nával, akkor kb. 18 és 19 óra között 
meginterjúvolják a baranyai küldöttek 
közül Lázár elvtársat. A helyszíni 
adást a Szalai András úton lévő 
Ezermester bolt és a Fodrász üzlet ki
rakatában elhelyezett 4 db színes tv- 
készüléken lehet majd látni, a hangot 
pedig az egész térre bejátsszák. Te
hát mindenki hallhatja majd.

A KISZ Baranya megyei, valamint a 
Mohács városi és járási Bizottsága a 
VIT tiszteletére július 28-tól július 30- 
ig három napos VIT-vízitúrát és vízi
tábort rendez a Baja—Mohács közötti 
Duna-szakaszon, valamint a Mohácsi- 
szigeten. Ezen a túrán az Edzett ifjú
ságért mozgalom területén legjobb 
eredményeket elért KISZ-vezetők és 
-aktívák vesznek majd részt. Vasárnap 
kerül majd sor az ,,Az Aranyjelvénye
sek az Olimpiára" tömegsport akció 
megyei próbájára, amikor is a részt
vevőknek a Mohács-Dunaszekcső út
vonalon kell végrehajtani a 40 km 
hosszúságú evezős próbát. A KISZ Bi
zottság ezzel a rendezvénysorozattal 
nem csak az Edzett ifjúságért mozga
lom további népszerűsítését tűzte ki 
célul, hanem azt kívánja demonstrál
ni, hogy a sport legyen a jövőben a 
KISZ-munka része.

A rendezvényeken való részvételünk
kel magunk is kissé részesei leszünk 
a távoli Kubában folyó VIT-esemé- 
nyeknek. Gondolatban együtt leszünk 
a hazánkat képviselő küldöttséggel. 
Kívánunk nekik eredményes részvételt 
annak a gondolatnak a jegyében, 
hogy a barátság és az összefogás 
nagy erő és a jövő az ifjúságé.

Neszmény László a vákuumkamra javítása közben

Kiss Imre, a KT 400-at dirigense Nyárfás Csaba képriportja



2 PÉCSI DÓHANYGYAR 1978. JÚLIUS

A pártvezetőség megtárgyalta

A közművelődés
helyzete
vállalatunknál
Javult, de nem eléggé

A szakszervezeti 
munka fél éve

A vállalat pártvezetósége 
1978. július 19-én a közrpűve- 
lődési törvény vállalati meg
valósításának vizsgálatát tűzte 
napirendjére. Ezen a területen 
folyó munkáról Bertram Gá- 
borné személyzeti osztályveze
tő számolt be. Áttekintést 
adott az 1974—1978. évben 
végzett oktatási tevékenység
ről, a közművelődés helyzeté
ről. Jelentős eredményeket ér
tünk el a szakmunkásképzés
ben, 66 dolgozónk végezte el 
a dohányfeldolgozó szakmun- 
kástanfolyamot. Az eltelt idő
szakban bővítettük a dolgozók 
tanulási lehetőségeit. Kihelye
zett szakközépiskolánk van, ko
moly támogatóst nyújt a válla
lat a város különböző közép
iskoláiban tanuló tanulóknak.

1977 decemberében alakult 
meg a vállalati Művelődési 
Bizottság. Ez hivatott a műve
lődési tevékenység koordiná
lására, megtervezésére, irányí
tására. Ennek a bizottságnak 
a munkáját kezdetben a meg
felelő módszerek keresése jel
lemezte. Felmérést végeztünk 
az iskolai végzettség, szakmai 
képzettség megállapítása cél
jából, így viszonylag reális ké
pet kaptunk a dolgozók szak
mai és általános műveltségi 
szintjéről. A következő idő
szak feladata lesz, hogy ehhez 
igazítsuk a vállalat közműve
lődési tevékenységét.

Igyekezetünk ellenére még 
ma sem tudunk a művelődés 
ügyének stabil érdeklődőket

Találkozó a VIT jegyében

Eszperantista fiatalok, 
vállalatunknál

Alapszervezeti taggyűlést tar
tani mindig gondot jelent, de 
nyáron, amikor mindenki éves 
szabadságát tölti, különösen 
nagy gond. Ez történt július 
19-én is, amikor a III. számú 
KISZ-alapszervezet akcióprog
ramjának megfelelően taggyű
lésre jött össze a KlSZ-klub- 
ban. Kiderült, hogy a létszám 
60—70 százaléka igazoltan tá
vol van, ám ez nem jelentett 
semmiféle problémát, hiszen ez 
a taggyűlés is „rendhagyó
nak” bizonyult. Nem szervezeti 
kérdések, más, határozatot 
igénylő ügyek szerepeltek a 
napirenden, így az alapszer
vezet titkárának tudomásul 
kellett vennie, a taggyűlés ha
tározatképtelenségét. Az egyet
len napirendi pont, mely miatt 
mégis ott üldögélt az a né
hány fiatal a régi, de még 
mindig kényelmes fotelokban, 
a III. alapszervezet meghívá
sára 15 fő külföldi fiatal ér
kezését várták a „világ min
den tájáról", akik az Eszpe- 
rantisták Természetbarát Tá
borában tartózkodtak Abalige- 
ten.

Kis késés után csapzottan, 
némi fáradtsággal a végta
gokban, meg is érkeztek a 
vendégek, akik a nap nagy 
részét előzőleg a Mecseken 
töltötték, esővel és hideggel 
egybekötött vidám túrázgatás- 
sal (bár az egyik angol ven
dég szerint, Skócia zord idő
járásához képest, az általunk 
annyit szidott idei mecseki 
nyár erősen mediterrán jelle
gű, s ezt bizonyítandó, az il
lető angol úr rövidnadrágban 
és trikóban jelent meg).

Nos, a vendégül látott esz
perantista fiatalok valóban kis

megnyerni. A Munka és Mű
velődés mozgalom kétségtele
nül elérte azt, hogy a koráb
biakhoz képest nagyobb tö
megek kapcsolódtak aktívan a 
közművelődésbe, de még min
dig van egy réteg, amelyet 
„nehéz kimozdítani”.

Bertram Gáborné beszámo
lója után a pártvezetőség tag
jai hozzászóltak, kifejtették vé
leményüket a témával kapcso
latban. Várhelyi József fő
mérnök hozzászólásában ki
emelte, hogy egyre több az 
olyan szakmunkások száma, 
akik magasabban kvalifikáltak. 
Ez hasznos a vállalatnak és a 
dolgozóknak egyaránt. Zoboki 
elvtárs felvetette a vezető
képző tanfolyamok szükségsze
rűségét, egyben érdeklődött, 
hogy mikor lesz módjuk a mű
vezetőknek vezetőképző tanfo
lyamon részt venni. Irimi Sán
dor igazgató javasolta, hogy 
a jövőben körültekintőbben 
mérjük fel a tanulási szándé
kot, és kössünk a dolgozókkal 
olyan tanulmányi szerződése
ket, amelyek megfelelő maga
tartásra kötelezik a dolgozó
kat a vállalattal szemben.

Kárpáti Károlyné, a pártve
zetőség titkára összefoglalta az 
elhangzottakat, megállapította, 
hogy a vállalatnál az-oktatás, 
közművelődés fejlődő tenden
ciát mutat, javasolta, hogy a 
Művelődési Bizottság féléven
ként adjon számot munkájá
ról a pártvezetőségnek.

Sigora Irma

keresztmetszetét adták Európa 
népességének, angol, német, 
cseh és szlovák, jugoszláv, bol
gár nemzetiségű lányok és fiúk 
foglaltak helyet a KlSZ-klub- 
ban. Az alapszervezetünk ré
széről fennálló igen egyoldalú 
nyelvi nehézséget szerencsésen 
sikerült áthidalni a jelenlevő
ket kísérő három magyar kis
lány személyével, akik eszpe
rantóul és magyarul is jól 
beszéltek.

Az alapszervezet titkára üd
vözölte az eszperantista ter
mészetbarát fiatalokat, majd 
néhány keresetlen szóval is
mertette a vállalat - történetét, 
dióhéjban. Beszélt a jelen fon
tosabb feladatairól, eredmé
nyeiről is. Annak ellenére, 
hogy a beszélgetés csak tol
mács útján pereghetett, a 
külföldi fiatalok meglepően 
nagy érdeklődést tanúsítottak 
a vállalat iránt. Egymás után 
röpködtek a kérdések gazda
sági helyzetről, szociálpolitikai 
tevékenységről, nőpolitikáról, 
az ifjúság helyzetéről, bérek
ről, prémiumokról, célkitűzé
sekről, felelősségről, vezetőkről 
és beosztottakról, munkatársi 
viszonyokról és bizony néme
lyik kérdés megizzasztotta az 
azokra válaszolni igyekvő alap
szervezeti titkárt is.

Ez a spontán rendezett, for
malizmustól mentes nemzet
közi ifjúsági találkozó remek 
hangulatban ért véget; s 
mint az egyik jugoszláv ven
dég elmondotta: nagyon jó 
benyomással távoznak, és kö
szönik ezt a szívélyes, baráti 
találkozót, melyet a III. alap
szervezet a havannai VIT je
gyében rendezett.

Horváth István

Július elsejével új félév kez
dődött. Ez ismét módot ad a 
gazdasági szakembereknek 
elemzésre, összehasonlításra. 
Ilyenkor aztán előkerülnek az 
éves tervek és az elmúlt félév 
eredményeit latolgatva, szám
adást készítenek, mennyit si
került megvalósítani a tervből, 
hogy aztán minden erőt össz
pontosítva az éves terv sike
res befejezése következzen. 
Ugyanilyen értékelésre kerül 
sor a szakszervezeti munka te
rületén is.

Vállalatunknál 1978. június 
30-án a dolgozók 97,3 száza
léka szakszervezeti tag. így 
szükség van az eredményes 
és magos színvonalú szakszer
vezeti munkára, melynek ered
ménye a vállalati eredmények
ben realizálódik. Ebben nagy 
szerepe van annak, hogy a 
bizalmiak megnövekedett ha
táskörrel és felelősséggel dol
gozzanak és éljenek törvény
adta jogaikkal. A napi tevé
kenységükben ugyanis igénylik 
a tagok véleményét, beszámol
nak előttük munkájukról, le
hetőséget adnak a bírálat és 
önbírálat alkalmazására, fi
gyelembe veszik a tagok cél
ravezető javaslatait.

Az elmúlt félévben tovább 
erősödtek és szélesedtek az 
üzemi demokrácia fórumai. Kö
zös tanácskozásokat tartott a 
Vállalati Szakszervezeti Tanács 
és a bizalmi testület. Ezek a 
tanácskozások minden tekin
tetben igazolták várakozásun
kat.

A bizalmiak a munka to
vábbi javítása érdekében konk
rét javaslatokat tettek és ezzel

Augusztus 3-án közgyűlés

Változásoka KSTbe- és kifizetéseknél
Az adminisztrációs munka 

csökkentése, valamint a bér- 
elszámolási csoport zsúfolt 
munkájának enyhítésére már
cius hónapban azoknál a 
dolgozóknál, akik addig 18-án 
és 3-án 'kaptak fizetést, áttér
tünk a havi egyszeri bérfize
tésre, és azóta az érintett ál
lománycsoportokban minden 
hónap 3-án van bérfizetés.

Tekintettel arra, hogy eb
ben az időpontban már sok 
dolgozónál a KST-betéten fe
lül az igénybevett kölcsönök 
utáni részletfizetés is folya
matban volt, kompromisszumos 
megoldásként kénytelen volta 
vállalat egy átmeneti megol
dást alkalmazni, amely szerint 
az egyszeri bérfizetés ellenére 
a KST-levonások betét- és köl
csönösszegeit a bérelszámolás 
továbbra is 18-án állította be 
levonásra. Ez a megoldás ter
mészetesen nem maradhat 
végleges. A végleges megol
dásra a KST-év lezárásával 
-kerülhet sor.

Az OTP-vel történő tárgya
lások alapján ismertetjük az 
áttérés végleges megoldásá
nak módozatát. A vállalat ok
tóber 1. napjával kezdődően 
megszünteti a 18-i elólegbe- 
állítást. Ez azt jelenti, hogy 
akik 3-án kapnak fizetést, az
1977. évi KST-év és 11. havi 
betétösszege, valamint a még 
folyó kölcsönök utolsó törlesz
tése szeptember 18-án kerül
nek beállításra a levonási 
jegyzékbe. Tekintettel arra, 
hogy a KST-év novemberben 
jár le, ezen állománycsopor
toknál a 12. havi betétösszeg 
levonásba helyezésére már 
nem lesz mód, ezért a 3-án fi
zetést kapó KST-tagoknál az 
1977. évi KST-év 11 hónapos 
lesz. Mivel október hónapban 
18-án már nem lesz levonási 
jegyzék, első ízben november 
3-án kell beállítani az új 
KST-év első hónapjának betét
összegeit azért, hogy az új 
KST-évben ezen dolgozóknál is 
ismét 12 hónapos legyen a 
KST-év időtartama. Az érintett 
KST-tagokat október hóban 
megkeressük az új betétössze
gek jegyzése végett. Természe
tesen a KST-tagság így is fo
lyamatos marad, tehát decem-

hathatósan segítették a válla
latvezetés munkáját.

A szakszervezeti munkaterü
lethez tartozik a gazdasági 
munka is, ami szintén nagy 
feladat. Az idei félévben első 
alkalommal a szakszervezeti 
bevételekből származó részese
dés és a szakszervezeti bi
zottság döntési jogkörébe tar
tozó vállalati jóléti alap ész
szerű felhasználása valósul 
meg, a szakszervezeti bizott
ság, a bizalmiak és a válla
lati szakszervezeti tanács által 
jóváhagyott költségvetés alap
ján. A szakszervezet gazdasági 
beszámolójából egy-két jel
lemző számadat: a befolyt 
tagdíjból az alapszervezet ré
szesedése a félévben 64 864 
Ft, melynek egyharmadát tel
jes egészében a dolgozók se
gélyezésére fordítottuk.

Vállalatunknál is folyamata- 
san növekszik azoknak a szá
ma, akiknek a könyv, az ol
vasás már igényévé vált. A 
szakszervezeti könyvtár könyv
vel való ellátásának javításá
ra 6320 Ft-ot fizettünk be az 
SZMT könyvtár javára. Dolgo
zóink kulturális fejlődésének 
elősegítésére a „Munka és 
művelődés" akción belüli mű
velődés, valamint ismeretter
jesztés céljára 6731,— Ft-ot 
költöttünk. A sportolás, tested
zés, felüdülés biztosítására és 
ilyen igények felkeltésére 7982 
Ft került elszámolásra, a szak- 
szervezeti csoportvagyonból.

Ám a szakszervezeti munka 
legfőbb célja továbbra is a 
dolgozó ember előrehaladásá
nak biztosítása, mert ez a leg
fontosabb a mi társadalmunk
ban. Tófei István

bér hónapban ismét lehet 
KST-kölcsönt igényelni. Ez az 
átmenet nem érinti a 12-én és 
27-én bért kapó KST-tagokat, 
mivel ezen dolgozóknál to
vábbra is 27-én kerül beállí
tásra a KST-betétek levonása, 
ök tehát ez évben is 12 hó
nappal zárják a KST-évet. A 
KST -kifizetésére az elmúlt év
hez hasonlóan egységesen no
vember hónapban kerül sor.

Ebben a kérdésben szük
séges a KST-tagok közgyűlé
sének összehívása, amelynek 
időpontja 1978. augusztus 3- 
án lesz, fél három órakor az 
ebédlőhelyiségben. Ezúton is 
kérünk minden KST-tagot, 
hogy a közgyűlésen lehetőleg 
teljes létszámban jelenjenek 
meg. Számítunk minden KST- 
tag megjelenésére és aktív tá
mogatósára.

Kajcsa Lászlóné

Jogtanácsosok konferenciája

Véleménykülönbség és egyetértés néhány kérdésben
Vállalatunk másodszor volt 

házigazdája a dohányipari vál
lalatok jogtanácsosi értekezle
tének, amely június 15—16-án 
került lebonyolításra. A kétna
pos értekezletet Irimi Sándor 
igazgató elvtárs nyitotta meg. 
Az ünnepélyes megnyitó sza
vak után a tanácskozás az elő
re megadott napirendi ponto
kat tárgyalta meg.

Három nagy témakör került 
feldolgozásra, „az állami vál
lalatokról szóló 1977. évi 6. 
törvénnyel kapcsolatos vállala
ti feladatok", a „fuvorozós so
rán a dohányipari termékek
ben keletkező hiányok és ká
rok rendezésével kapcsolatos 
kérdések", valamint a „Polgári 
Törvénykönyv"-nek a gazdál
kodó szervezetek szerződéseire 
vonatkozó módosító rendelke
zései.

A vállalati törvénynél külön 
kiemelten került tárgyalásra a 
tipikus vállalati forma és a 
tröszti vállalati forma közötti 
különbség, az azonosságok és

Jegyzet

A vezető nem parancsnol
A „Dolgozz hibátlanul" mozgalom (módszer) tartolmánol 

elemzésekor, meghatározásakor szakemberek, szerzők gyakran I 
fogalmat kiegészítik, azonosítják egyfajta vezetési módszerrel, ve 
zetési stílussal. Felmérések támasztják aló azt a megállapítást 
miszerint a gazdálkodás, termelés folyamatában előforduló hibái 
közel 70 százaléka hiányos vezetői tevékenységre, vezetői múlást 
tásra vezethető vissza.

Mi a vezetés, mit jelent tulajdonképpen vezetni? Ez a kérdé: 
évtizedek óta foglalkoztatja a vezetéselmélet kérdéseivel fogta1 
kozó szakembereket, kutatókat.

A vezetéselmélet klasszikus képviselői a vezetést a „másokká 
való dolgoztatás művészete"-ként határozták meg. A modem ku
tatás a vezetést már funkcióira bontja és ezen funkciókból * 
tervező, szervező, ösztönző, irányító és ellenőrző funkciókból • 
építi fel a vezetés folyamatát.

A legújabb szemléletek szerint a vezetés „olyan folyamot 
amely megfelelő környezetet teremt a kívánt célok megvalósítása 
hoz szükséges erőfeszítésekhez", vagyis a megfelelő környezet ki 
alakításán van a hangsúly.

Ebben kell keresni a régi és új vezetési koncepciók közötti kü 
lönbséget. A régiek a dolgozókat szinte gépies eszköznek *«' 
kintették, a maiak viszont hisznek a társadalmi felelőssége* 
igénylő irányítás bölcs voltában, célszerűségében.

A társadalmi felelősségvállalás igen fontos, mert egyetlen vál
lalkozás sem képes annak a környezetnek a támogatása nélkű 
meglenni, amelyben működik. Különösen két tényező vagy rétéi 
az, amellyel szemben különböző mértékben ugyan, de felelős < 
vezető (a vállalkozás vezetője). Az egyik réteget a szervezetbe 
dolgozók jelentik. Mi tehát a vezetés felelőssége e területen?
- Bérek. Nemcsak puszta kifizetésért felelős, hanem azért i 

hogy megfelelő bérpolitikát, fizetési rendszert honosítsanak me(
- Képzés, előmenetel. Az ember mindig óhajt valamit: tudó’ 

gazdagságot, elismerést, megbecsülést. A törekvő alkalmazó 
szemében mindig fontosak a munkohelyi képzés lehetőségei. H 
valaki sikerrel elvégzett egy tanfolyamot, mind előmenetelben 
mind fizetésben elismerést vár érte. Ha megkapja, akkor nőve 
kedni fog a vállalat iránti hűség és ez különösen fiatalok eseti* 

ben lényeges.
- Elismerés; senki sem szeret háttérbe szorulni, főként akkor 

nem, ha úgy érzi. munkájával jelentősen hozzájárul a szerveid 
sikeréhez, amelyben dolgozik. Az elismerésről, annok megfelel 
formáiról a vezetőnek kell gondoskodni.
- Megértés: csak az lehet jó vezető, aki bele tudja magát él

ni magát mások helyzetébe. Aranyszabály, hogy „úgy viselked 
másokkal, ahogyan másoktól elvárnád, hogy veled szemben »' 
selkedjenek”. A modern vezetőnek meg kell tudnia oldani olko* 
mazoltai emberi problémáit, emberséges módon.

A másik: A vezető nem térhet ki a külső környezettel kapcái 
latos társadalmi felelősség vállalása elől. A felelősség fogalmi 
ba beletartozik az is, hogy a gazdaságos termelést és a goid3; 
ságos termelésből eredő anyagi előnyöket (vállalati!) úgymond 
tisztességes eszközökkel érjék el. A törvények tiszteletben tartás” 
a környezet- és balesetvédelem, a közösségi érdekek szemeié*1 
tartása szintén részei a felelősségnek.

A korszerű vezető tudás, tapasztalat és sajátos egyéniség ötvó; 
zete. A jó vezető nem tekintheti cégét puszta nyereséggyárt8 
eszköznek, és azzal tisztában kell lennie, hogy a vállalóinak - 
személyében — olyan vezetőre van szüksége, aki szakmai tudás” 
birtokában ki tudja választani a gazdasági adottságok legjobb 
felhasználási módját, a legmegfelelőbb eszközöket munkatér*?' 
ösztönzéséhez, a legjobb módszereket ahhoz, hogy az általa i80' 
nyitott szervezet jól szolgálja o társadalmat.

Az ilyen típusú vezető nem parancsnok, hanem irányító egy*' 
niség. Nemcsak bírálatra, de az önbirálatra is képes, és cső? 
meggyőződése utón mondja: „Jó munkát végeztem". Ellenkező 
esetben nem jutna túl o hagyományos vezetés gépies tevékeny 
ségének elavult korlátáin.

— G —

a különbözőségek figyelembe
vételével. A különbözőségek 
adják ugyanis a tröszti válla
latok sajátosságait, mint pél
dául a gazdasági kapcsolatok 
rendszere és a vállalati önál
lóság. A konferencián kiala
kult általános vélemény az volt, 
hogy noha az.új törvény az 
eddiginél részletesebben sza
bályozta a kérdéseket, mégis 
több olyan vitás kérdés ma
radt amelyet a kodifikáció 
nem rendezett, illetve nem ol
dott meg teljes mértékben. A 
vállalati törvényből adódó jö
vőbeni feladatok a vállalati 
szervezési és működési szabály
zatok módosításai lesznek, 
amely feltehetően kollektív 
működést igényel majd és 
amelynek alapvető feltétele 
lesz a tröszti alapító határo
zat felülvizsgálatának eredmé
nye.

A fuvarozás során keletkező 
károk rendezésének kérdésé

ben vendégelőadóként Ho"*' 
vári Imre elvtárs, a DOHÉK ■*' 
letékes osztályvezetője tartó**
kiegészítő ismertetőt. Egyha”' 
gú álláspontként alakult k1’ 
hogy az eldobókartonok be*8’ 
zetése több szempontból re"é' 
kívül' sok előnnyel jár, különb
tekintettel a munkaerőhiány*? 
Ugyanakkor hiányosságok '* 
maradtak, illetve hiányossá?” 
a bevezetett rendszemek, ho9*j 
a kartonok nedvszívó papírt? 
készülnek, aminek követkéz*8' 
ben azok ellenálló képessé?8 
nagymértékben csökken, má*' 
részt igen jelentős méretk”' 
lönbségek vannak. Mindkel*” 
hiányosság sok esetben köz*8' 
játszik o szállított á-u fuvar®' 
zás során történő sérülései"8. 
A méretkülönbségekből odód0 
problémákat az értekezlet rés*;' 
vevői o gyárlátogatás sof® 
személyesen is tapasztolhatt®

Dr. Sitne""*
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Az íparag dolgozóinak egyharmada fiatal

Közismert, hogy társa
dalmunkban megkülönböz
tetett helye, kiemelkedő 
szerepe van az ifjúság
nak. Fokozottan igaz ez a 
dohányipar kollektívájára, 
ahol a fiatalok számará
nya igen nagy. Az ipar 
kereken 6 és fél ezer dol
gozójának pontosan 1/3-a 
30 éven aluli fiatal. Vi
szonylag rövid gyakorlati 
idejük ellenére, különböző 
szinten, kb. 70 fiatal vesz 
részt a dohányipar vezeté
sében. Fiataljaink munká
jának az értékét jellemzi, 
hogy az V. ötéves terv idő
szakában már 8 fiatal kp- 
pott kormánykitüntetést, 
100 fő más kitüntetésben, 
erkölcsi elismerésben ré
szesült. E mellett igen je
lentős azoknak a fiatalok
nak a száma, akik maga
sabb szintű munkavégzés
re készülve bővítik kép
zettségüket

Jelenleg minden negyedik 30 
év alatti fiatalunk tanul az is
kolarendszerű szakmai tovább
képzés keretében. Immár ha
gyományos, hogy a dohány
ipar társadalmi és gazdasági 
*ezetése évenként pályázati 
felhívást ad ki az „Alkotó If
júság" mozgalomban való 
részvételre.

A mozgolom célkitűzése te
hát azon kívül, hogy fiatalja
ink szakmai felkészültségét nö
velje, alkotókedvüket erősítse, 
kezdeményező-, vállalkozókész
ségük kibontakozását elősegít
se, lehetőséget biztosítson fia- 
coljaink elméleti felkészültsé- 
9ének, szakmai ismereteinek 
gazolására, és elismerésére, 
népszerűsítésére, az, hogy a 
mozgalom az ipar számára Is 
közvetlenül is hasznos eredmé
nyeket adjon.

Azokat a konkrét szakterüle
teket, feladatokat, amelyekben 
fiataljaink — felkészültségüket 
és vállalkozó kedvüket figye
lembe véve — eredményesen 
tevékenykedhetnek, dolgozhat
nak ki pályaműveket — jó ha
tásfokkal csak vállalati, üzemi 
‘linteken lehet kijelölni.

Az üzemek, vállalatok veze
tőinek demokratikus fórumai
nak kötelessége, hogy ezeket 
meghatározzák.

Mindezeknek azonban köz
vetlen vagy közvetett áttételes 
módon kapcsolódni kell a do
hányiparban dolgozók szűkebb 
kollektívájára vonatkozó tár
sadalmi, gazdasági feladatok
hoz, túlnyomó többségében 
Pedig a dohánygazdaság 
Egészének fejlesztési célkitű
zéseihez.

fejlesztési
feladatok

Ezek a feladatok, fejlesztési 
'élkitűzések — talán a do
hánygazdaság vertikális ter
helési, gazdasági szerkezete 

ipar szervezeti jellege mi
nit — rendkívül sokrétűek. At- 
*»kintésük nagy munkát, ismer
tetésük, összefüggéseik részle
tes taglalása, hosszabb időt 
’Iván. Ez alkalommal csak né
hány főbb vonatkozásra sze
dnénk kitérni.

A dohánygazdaság, más szó
használattal, dohányvertikum 
'lőtt a dohánytermesztést, a 
eldolgozóipar két ágazatát — 
* dohánykiképzést és a do
hányipari termékek gyártását 

valamint a forgalmazó
nagykereskedelmet értjük.

A vertikum egészének fel
adatait — a népgazdasági 
Célkitűzésekkel szoros össz
hangban — a következőkben 
mhet összefoglalni:

a belföldi ellátás zavarta
lan biztosítása, a fogyasz
tók Igényeihez alkalmazko
dó termékszerkezet kialakí

Vajdics József a hazai dohányipar 
helyzetéről

Részletek az Alkotó Ifjúság pályázaton elhangzott értékelésből
tásával, a minőség javítá
sával;

— a változó külgazdasági fel
tételekhez alkalmazkodva, 
dohány vonatkozásában biz
tosítani kell a szilárd hazai 
nyersanyagbázist és csök
kenteni kell a dohányon kí
vüli import gyártási anyag
igény növekedési ütemét;

— erőteljesen növelni kell a 
termelés hatékonyságát, kü
lönös figyelmet fordítva az 
ésszerű anyagtakarékosság
ra, a munka termelékenysé
gének növelésére, a mun
kaerő hatékonyabb felhasz
nálására, az álló- és for
góeszközök intenzívebb ki
használására;

— hatékonyabbá kell tenni a 
tudományos kutatás és mű
szaki fejlesztés eredményei
nek — a fő gazdasági fel
adatok megvalósításához 
kapcsolódó — gyakorlati 
alkalmazását;

— javítani kell a mezőgaz
dasági termelés és a do
hányipar közötti vertikális 
kapcsolatokat;

— és végül, de nem utolsó
sorban, el kell érni, hogy a 
dohányipari dolgozók élet- 
és munkakörülményei az el
várásoknak megfelelően 
alakuljanak.

Verseny-
képtelenség 
a külpiacon —

A dohányvertikum fejlesztési 
célkitűzéseinek, munkájának, 
jelenlegi helyzetéből kiinduló- 
an, ezeknek a feladatoknak a 
megoldását kell szolgálniuk.

Ismeretes, hogy a fejlesztés 
ideértve a termékstruktúra 

korszerűsítését, a termelés for
gó- és állóalapjait, a techno
lógiát, a szervezési módszere
ket — hosszantartó, nagy mun
kát és anyagi ráfordítást igény
lő tevékenység. Szerteágazó 
összefüggései bonyolultak. Ha
tásai hosszabb távon érvénye
sülnek. Ezért kiemelkedő jelen
tősége van e téren a hosszú
távú tervkoncepcióknak, az er
re alapuló középtávú tervek
nek. A dohányvertikum fej
lesztése ezért csak akkor le
het eredményes, ha fejlesztési 
munkáját rövidebb időszakban
— amit éves programokban 
lehet megfogalmazni, és min
den termelési és szervezeti 
egységben ezekkel összhang
ban végzi. A sikeres fejlesztési 
munka alapvető feltétele, hogy 
jó helyzetmegítélésen alapuló, 
a változó körülmények, az új 
műszaki fejlesztési és tudomá
nyos eredményekkel folyama
tosan módosított, korszerűsí
tett tervekre és koncepciókra 
alapuljon.

A dohányipari termelés gaz
daságossága más népgazdasá
gi ágazatokhoz viszonyítva ki
emelkedően jó. Erre vonatko
zóan néhány számadat:
— állami eredménye évente 

közel 3 milliárd Ft, nagyobb 
a termelési költségeknél;

— termelésének fajlagos esz
közigénye a szocialista ipa
rénak 1/4-e;

— az egy főre jutó termelési 
értéke a szocialista iparé
hoz viszonyítva közel há
romszoros.

A dohányvertikum belföldi 
piaci helyzete szilárd. Az im
portcigaretták iránti fogyasztói 
igény az összkeresletnek csak 
3—4%-a, ismert, hogy néhány 
I m portéig a retta esetében igen 
nagy értékesítési gondok van
nak.

Kedvezőtlen viszont külkeres
kedelmi helyzete. Cigarettáink 
a világpiacon nem versenyké
pesek. Fermentált dohányaink
nak csak 5—6%-a exportálha
tó gazdaságosan'. Ezzel szem
ben jelenleg kb. évente. 3—4 
millió Rb és 4—5 millió dol
lár értékű dohányt kell impor
tálunk, nagy — és gyorsan nö
vekedik — a cigarettagyártás 
importigénye. Pl. a múlt'évi 4

Vajdics József, trösztünk műszaki fejlesztési főosztályvezetője előadását

millió dollárról ez évben 6 
millióra emelkedett.

Annak ellenére, hogy mind 
a dohánytermesztésben, mind a 
feldolgozásban jelentős fej
lesztési eredmények vannak, 
egyik terület műszaki technoló
giai színvonalával sem lehe
tünk elégedettek. Elmaradnak 
a fejlettebb külföldi szinttől és 
azt hiszem, nyugodtan mond
hatjuk, más hazai mezőgazda- 
sági és ipari ágazatok fejlő
dési ütemétől is. A termékmi
nőség is sok észrevételre ad
hat okot.

A dohánytermesztés a 60-as 
évek végéig Magyarországon 
sok évtizedes módszerekkel 
folyt, munkaerőigénye rendkí
vül nagy, terméshozama pe
dig alacsony volt. Ennek kö
vetkeztében a hazai dohány- 
termesztés volumene az elmúlt 
ötéves tervben nagymértékben 
— 30—40%-kal — visszaesett. 
Fejlesztése a 70-es évek ele
jén indult meg. Ma már Vir- 
giniadohányra — sajnos, csak 
erre a dohánytípusra vonatko
zóan — világviszonylatban is 
a legkorszerűbbnek mondható 
termesztéstechnológiai rend
szereink vannak, elég jó ütem
ben folyik üzemi alkalmazásuk.

Fejlődtek a dohánytermesz
tés szervezeti feltételei. Ter
mesztési rendszerek, társulások 
alakultak, az állam hatékony 
ár- és hitelpolitikai intézkedé
seket hozott. Úgy tűnik, hogy 
ezek hatására máris jelentős 
lépést tett előre a hazai do
hánytermesztés. Az elmúlt év
ben kb. 20%-ot nőtt a ter
mesztés volumene, ez évben 
pedig növekedett a mezőgaz
dasági üzemek — érdekeltsé
gükre alapuló — dohányter
mesztési kedve. Úgy gondolom, 
hogy ebben az eredményben 
csak kismértékben játszottak 
közre véletlen jelenségek, pél
dául a tavalyi kedvező időjá
rás.

A dohánytermesztésre vonat
kozó távlati fejlesztési koncep
ciók szerint — ami az 1975. és 
1995. évek közötti, 20 éves 
időszakra vonatkozik, el kell 
érni, hogy a magyar dohány
termesztés volumene a terv
időszak végére elérje a hazai 
cigarettagyártás dohányigé
nyét. Ez kb. 35 ezer tonnára, 
a jelenlegi dohánytermesztés 
közel kétszeresére becsülhető. 
Minőségi vonatkozásban elé

gítse ki a cigarettagyártás igé
nyeit. Nyújtson lehetőséget a 
szakmai szempontból indokolt, 
dohányimporttal egyenértékű, 
gazdaságos exportra.

Kevesebb
élőmunkával

A célok teljesítése érdeké
ben el kell érni, hogy 1995-re

a hektáronkénti terméshozam, 
jó minőség mellett elérje a 25 
q-t, a jelenleginek közel két
szeresére növekedjék, az élő
munka-ráfordítás pedig egy- 
harmadára csökkenjen.

Összességében elmondható, 
hogy a magyar dohányipar mű
szaki-technológiai színvonala 
nem kielégítő, termékeinek mi
nősége, gazdasági eredményei 
elmaradnak a lehetőségektől. 
Az eddigi, kétségtelenül je
lentős fejlődés ellenére egyre 
növekedik a fejlett külföldi és 
a hazai dohányfeldolgozás kö
zötti műszaki-technológiai kü
lönbség.

Az ipar állóeszközeinek el
használódási foka magas, 50— 
55%-os és ha lassú ütemben 
is, de jelenleg is növekedik. 
Alapvető termelőkapacitásai 
szűkösek. Ez a helyzet, az élen
járó külföldi dohányfeldolgo
zás rendkívül gyors fejlődési 
ütemén kívül lényegében anya
gi, pénzügyi okokra vezethető 
vissza.

Számítógépes
termelés-
irányítás

Anyagi lehetőségeink a 60- 
as évek közepétől némileg ja
vultak, de ma sem mondhatók 
kielégítőnek. Azt hiszem, jog
gal bízhatunk abban, hogy 
előbb-utóbb összhangba ke
rülnek a dohányipar előtt álló 
feladatok teljesítéséhez szük
séges feltételekkel, amelyeket 
a következőkben lehet össze
gezni:

— a feldolgozási kapacitásnak 
a termelési célkitűzésekhez 
szükséges mértékű bővíté
se,

— 20 éves távlatban a jelen
leg ismert legkorszerűbb 
műszaki-technológiai szín
vonal elérése, az időközbe
ni legjelentősebb műszaki- 
fejlesztési-kutatási eredmé
nyek alkalmazása,

— az előzőekhez kapcsolódó
an az ipari állóeszközök el
használódási fokának csök
kentése,

— a dohányipar termékössze
tételének, termékminőségé
nek a javítása, jobb élve
zeti értékű, enyhébb fizio

lógiai hatású termékek 
gyártása.

Hazai szempontból a túlnyo
mórészt nagylevelű dohányokat 
feldolgozó, filteres, blend tí
pusú cigarettagyártás a mér
tékadó.

Ebben külön technológiával 
és gépsorokon dolgozzák fel a 
Keleti, Virginia és Burley do
hányokat, valamint a kocsányt. 
A vágatgyártó vonalak telje

sen gépesítettek, automatiku
san vezéreltek.

A legkorszerűbb filteres ci
garettagyártógépek ma már 
5000 db/perc teljesítményűek. 
Automatikusan szabályozzák a 
cigaretták kitöltését. A gyártó 
és csomagoló gépsorokat, ame
lyek utolsó gépsora a gyűjtő
csomagoló (kartonládazáró) 
gép, különböző műszaki megol
dásokkal, összefüggő géprend
szerré kapcsolják össze. Minden 
gépegység automatikusan el
lenőrzi a legfontosabb minősé
gi jellemzőket, a hibás cigaret
tákat és csomagokat — a gép
sor leállása nélkül — elkülöníti.

A dohányhulladékok hasz
nosítása a fejlett dohányipa
rokban ma már általánosan el
terjedt. E célból az ún. vágó
fólia gyártására számos eljá
rást fejlesztettek ki. Igen je
lentősnek ítélhető a kocsány, 
valamint a levélvágatok ex
panziós szárítására kidolgozott 
eljárások alkalmazásának a 
megindulása.

A cigarettagyártás gyors 
technikai fejlődésére jellemző 
a számítógépek alkalmazásá
nak a megindulása a termelés 
irányításának területén. A köz
lemények szerint ezzel a mód
szerrel nagy eredményeket ér
nek el, a munkaerőigény és 
dohányfelhasználás csökkenté
sével.

A vázolt műszaki-technoló
giai színvonal elérése igen 
nagy és hosszú fejlesztő mun
kát igényel.

Az iparvezetés — minőségi és 
gazdasági megfontolásokból — 
a fermentálás előtti kocsányo- 
zás és korszerű kocsányfeldolgo- 
zás megvalósítását tartja leg
fontosabbnak. Az elmúlt 5 éves 
tervben feldolgozó kapacitásunk 
felére megvalósítottuk Nyíregy
házán a fermentálás előtti ko- 
csányozást. A múlt évben a 
Debreceni Dohánygyárban kor
szerű kocsányfeldolgozó vona
lat állítottunk üzembe, a gyár 
igényeinél nagyobb kapacitás
sal. Más gyárak számára törté
nő jó minőségű kész kocsányvá- 
gat szállítással a beruházás

eredményességének növelésére 
jó lehetőség kínálkozik.

Reméljük ez évben, kellő idő
re és jó minőségben befejező
dik a Szolnoki Fermentáló Özem 
rekonstrukciója, ami igen nagy 
lépés lesz az ipar korszerűsítésé
ben.

Közel egy évi egymillió $ ér
tékű dohánymegtakarítást vá
runk o múlt évben üzembe he
lyezett debreceni fóliaüzemtől. 
Az elkövetkező évek feladata 
iesz a pécsi előkészítés korsze
rűsítése, a sátoraljaújhelyi gyá
rénak pedig a megkezdése.

Jelenlegi ötéves tervünk során 
más, nagyjelentőségű fejlesz
tést nem tervezünk, anyagi 
okokból nincs rá lehetőségünk, 
összefüggésében azonban 
rendkívül nagy a gyárak és 
üzemek elhatározásából, jó
részt saját erőforrásokból meg
valósított fejlesztéseknek az 
eredménye.

Egy másik nagy terület az 
ipar technikai bázisának a fej
lesztésében a kapacitásbővítés. 
Fermentálás vonatkozásában az 
említett, évi 35 ezer tonnás do
hánytermelés feldolgozásához 
20 éves távlatban fermentáló
üzemeink átbocsátóképességét 
közel 50 százalékkal kell növel
ni. Ma még nem tudjuk eldön
teni, hogy ezt a debreceni üzem 
technológiai fejlesztéséhez kap
csolva, vagy a fermentálás) 
idény meghosszabbításával meg 
lehet-e oldani, vagy pedig új 
üzem létesítése szükséges.

A számítások szerint az 1975. 
évi 24 és fél milliárdos ciga
rettatermelést 1995-re 35 mil- 
liárdra kell növelni. Ennek ke
retében a filteres volumen 15 
milliárdról 32—33-ra emelke
dik. Számításba kell venni, 
hogy előbb-utóbb meg kell 
szüntetni a dohányiparban az 
éjszakai termelést, ami továb
bi 50%-os kapacitásbővítést 
igényel. A két tényező együt
tes hatásaként, meglévő filte
res cigarettagyártó, csomagoló 
és filtergyártó kapacitásunkat 
több mint háromszorosára kell 
növelni. Ez rendkívül nagy fel
adat.

Eredményesen csak a legkor
szerűbb, legnagyobb teljesít
ményű gépekkel oldható meg. 
Ma még nem eldönthető, 
hogy feladataink teljesíthetők-e 
meglévő gyáraink rekonstruk
ciójával vagy új gyárakat kell 
létesítenünk.

Ötmilliárd db-os 
gépsorok

Kapacitásbővítés vonatkozá
sában jelenlegi 5 éves tervünk 
előirányzatai a háromműsza
kos termeléshez igazodnak. Évi 
5 milliárd db-os átbocsátóké
pességű, új cigarettagyártó 
gépsorok üzembeállítását ter
vezzük, amelyből kettőt már 
teljesítettünk. Feltétlenül szük
séges még egy acetát-filter- 
gyártósor és egy kombinált 
filtergyártósor, üzembeállítása. 
Ez a szerény ütem a következő 
ötéves tervek feladatait fokoz
za.

A vázolt fejlesztés megvaló
sítása kb. 3,5 milliárd Ft-os 
beruházást tesz szükségessé. 
Ez rendkívül nagy összeg. 
Azonban a várható eredmé
nyek is rendkívül nagyok. Tel
jesítése esetén a növekedő 
hazai cigarettaigény a do
hányipar jelenlegi létszámának 
kb. 80%-ával megtermelhető.



A PÉCSI DOHÁNYGYÁR 1978. JÜLIUS

Hírek
— Befejeződött a hagyomá

nyos nyári leállás. Az indulás 
első napja arról tanúskodott, 
hogy a tmk dolgozói lelkiisme
retes munkát végeztek. Az ösz- 
szes berendezés zökkenőmen
tesen beindult. Az elismerés
ben osztoznak a tmk-sokkal a 
gyártásból „vendégmunkás
ként" átirányított dolgozók, 
valmint a Tatarozó Vállalat 
dolgozói, akik az új transzfor
mátor és a hozzá tartozó se
gédberendezések szerelését vé
gezték.

— A Csongrád megyei Ta
nács kereskedelmi osztályveze
tője őszinte elismerését és kő-, 
szönetét fejezte ki a Pécsi Do
hánygyár dolgozói és vezetői 
részére abból az alkalomból, 
hogy a „Szegedi fesztivál” el
nevezésű alkalmi cigarettát jó 
minőségben, határidőre elké
szítették.

— Szeptemberben ismét be
indítunk a vállalatnál dohány- 
feldolgozó szakmunkóstanfolya- 
mot. A jelentkezés feltétele a 
következő: 8 általános iskolai 
végzettség, a vállalatnál leg
alább egyéves munkaviszony, 
a munkahelyi vezető javaslata. 
A vállalat — az eddigi tan
folyamokhoz hasonlóan — to
vábbra is biztosítja a munka
időkedvezményt, tanulmányi 
szabadságot. Jelentkezni au
gusztus 31-ig lehet a személy
zeti és oktatási osztályon vagy 
a művezetőnél. A felvételi ké
relmek elbírálása után a vál
lalatvezetőség dönti el a tan
folyamon résztvevők számát.

Befejeződött 
a fürdő 
felújítása

Múlt év III. negyedévében in
dult meg a bontási munkák el
kezdése a vállalat egyik legje
lentősebb szociális beruházása, 
a fürdő-öltöző emeletráépítés
nél. A tervek szerinti befejezési 
határidő 1978. június 30-a volt.

Ennek a határidőnek a kivite
lező eleget tett. 1978. július 14- 
én a szakhatóságok (KÖJÁL, 
SZMT, tűzoltóság), a városi ta
nács II. kerületi hivatal és a 
Pécsi Tervező Vállalat, valamint 
a beruházó, a kivitelező Pécsi 
Dohánygyár képviselőinek je
lenlétében megtörtént a hiva
talos műszaki átadás-átvétel. 
A bejárás során néhány ap
róbb hiányosságtól eltekintve, 
az építmény rendeltetésszerű 
használatbavételéhez a jelen
lévők hozzájárultak, de a hasz
nálatbavételi engedély csak 
ideiglenes jellegű. Tudniillik a 
költségvetés egyharmadát je
lentő szellőzőberendezések 
csak a III. negyedév folyamán 
érkeznek meg a szállítótól, 
így beszerelésük is csak akkor 
lehetséges.

A költségvetésben szereplő 
mintegy 2,5 millió forintból ed
dig kb. 1,8 milliót emésztett 
fel a beruházás.

Meg kell említenünk, hogy 
a munkaerő-problémák ellené
re a vállalat építőbrigádja 
eleget tett az elvárásoknak. 
Az építésvezetőség jó szerve
zésének köszönhető, hogy az 
építkezésen mindössze 316 óra 
társadalmi munka végzése tör
tént. A kivitelezésben kismér
tékben részt vettek alvállalko
zók is, itt külön meg kell emlí
teni a szakmunkástanulókat, 
akik a teljes külső vakolást és 
a belső burkolásnak jelentős 
részét végezték el.

A vállalat vezetősége az 
építkezésen kiemelkedő telje
sítményt nyújtó dolgozók kö
zött 23 000 forint jutalmat osz
tott szét.

Horváth István
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Csereüdülés és gyárlátogatás
A ^csehszlovákiai csere-üdül

tetésben résztvevők már eddig 
is maximálisan elégedettek 
voltak. A kitűnő, jóhírű Pocsu- 
vadlóban üdülők ez évben 
még gazdagabb élménnyel 
tértek haza. A Banska-Bystri- 
ca-i — Besztercebánya — 
völgyben megbújó, kis ‘roman
tikus városka dohánygyárának 
igazgatója engedélyezte a 
csoport részére a gyár megte
kintését.

Otthonosan jártunk az isme
rős gépekkel felszerelt üzem
ben. Az előkészítési osztályon 
a Skoda típusú wacuumozó, a 
gyártási osztályon az emléke
inkben még jól élő Skoda tí
pusú gyártógépek. A mi Fecs- 
kénkhez hasonló típusú és, fő
leg kommerszcigarettákat gyár
tanak. A csomagolás-gyűjtózés 
kézzel történik, de már üzemel 
egy ügyes gyűjtő-csomagoló
gép.

Kellemes meglepetésünkre 
az igazgató elvtárs és a válla
lat szakszervezeti és pártelnö
ke jó hideg Tonikkal fogadott 
bennünket. A gyár igazgatója 
kitűnő magyarsággal ismertet
te a régi, az 1800-as években 
épült gyár történelemben el
foglalt helyét, szerepét, a 
munkaerőgondokat, a beruhá
zási problémákat, a termelési 
eredményeket. Műszaki érdek-

A társadalmi tulajdon védelméért
Sokszor beszéltünk már ar

ról, hogy a társadalmi tulaj
don védelme minden magyar 
állampolgárnak kötelessége. 
Ez a kötelesség egyúttal min
denki részére fokozott felelős
séggel is jár. Különösen nagy 
jelentősége van ennek egy 
vállalaton belül, ahol minden 
termelőeszköz, minden beren
dezés társadalmi tulajdonban 
van. Mindenki előtt ismert, 
hogy sokkal , eredményesebb 
megelőzni a bajt, mert ha be
következik, már csak annyi a 
teendő, hogy regisztráljuk és 
megtegyük a felelősségrevo- 
násra szükséges intézkedése
ket.

A vállalat rendészeti terüle
ten végzett munkájáról éven
ként jelentésben kell beszá
molni a felügyeleti szerveknek, 
így 1977 év munkájáról is el
készült az éves jelentés. A je
lentés adatait vizsgálva kitű
nik, hogy az 1976. évhez ké
pest több területen javult a 
munka és örvendetesen csök
kent a társadalmi tulajdon el
leni cselekmények száma is. 
Ez utóbbi érzékeltetésére elég 
annyit mondani, hogy 1976. 
évben 48 volt e cselekmények 
száma, 1977-ben pedig mind
össze 16. Természetesen itt 
azokról a tt. elleni cselekmé
nyekről van szó, amelyekért 
vagy fegyelmi büntetés került 
kiszabásra, vagy pedig kárté
rítésre kellett kötelezni a dol
gozót. Említést érdemel az 
olyan kisebb súlyú cselekmé
nyek száma, amelyek egyéb

*

Győri séta... Nyárfás Csaba felvétele

Csoportunk a Besztercebányai

lődésű üdülőtársunk érdeklő
dött az olasz pneumatikus 
adagolórendszer üzemeltetésé
ről és végül a kedves vendég
látók törzsgárdajelvénnyel és a 
gyár termékeit reprezentáló ci
garettával ajándékozták meg a 
csoportunkat.

Ezt már csak pletykaként: A 
pocsuvadióiak szerint, aki 
megmássza a SITNÓ-t — 1009

úton kerültek elbírálásra (pl.: 
vezetői figyelmeztetés, brigád- 
jutalom-csökkentés stb.) Ez a 
szám 1976-ban 34 volt, 1977-ben 
pedig 26. Bár ez is csökkenő 
tendenciát mutat, még min
dig magasnak kell tekinteni. 
Ezúton is kérjük vállalatunk 
dolgozóit, hogy tartózkodjanak 
az ilyen irányú cselekmények 
elkövetésétől, hiszen ezek több
nyire néhány szál cigaretta ki
vitelének kísérletei voltak és 
úgy gondoljuk, senkinek sem 
éri meg kockáztatni a becsü
letét ilyen csekélység miatt az
zal, hogy egy fegyelmi eljárás 
szenvedő alanyaivá váljanak.

Az év során a pártveze
tőség is figyelemmel kísérte a 
rendészet munkáját és két al
kalommal is beszámoltatták a 
rendészeti előadót a munkájá
ról. örömmel kell szólnunk ar
ról is, hogy a nyugdíjas dolgo
zók újbóli munkavállalásával 
végre megoldódott a portaszol
gálat munkaerőgondja.

A vitathatatlanul javuló ten
dencia ellenére sem lehetünk 
elbizakodottak, mert van még 
bőven tennivalónk. Gondoljunk 
csak az iszonyúan sok mellék- 
termék keletkezésére, a munka
idő alatti italfogyasztásra, a 
bizonylati fegyelem területén 
mutatkozó lazaságokra. Az
1978. évben is tehát akad fel
adatunk bőven és ehhez kér
jük ezúton minden becsületes 
dolgozó segítségét és különö
sen számítunk a szocialista bri
gádok aktív közreműködésére.

R. S.

Dohánygyár előtt
Szedeli György felvétele

méter magas hegy — az mór 
igazi turistának számít. No, a 
mi csoportunkból volt, aki a 
hideg sör reményében kétszer 
is megmászta, igaz, pont zárva 
volt a kisvendéglő. A festői szép 
völgybe rakott tábortűz, a sza
lonnasütés, a magyarnótaest 
sokáig emlékezetes marad a 
besztercebányai gyárlátogatás
sal együtt valamennyiünk szá
mára.

Igalon
jártunk

Az „összefogás" szocialista 
brigád és a „Tisztaság" brigád 
június 17-én kellemesen eltöl
tött társas kiránduláson vett 
részt, mintegy 20 lóvéi, a Ka
posvár környéki Igái fürdőhe
lyen. Az egész évi egyhangú 
munka ritmusából volt hivat
va kizökkenteni ez a jól sike
rült kirándulás a két brigád 
tagjait. Utólag megállapíthat
juk, hogy ez sikerült is, annak 
ellenére, hogy az időjárás a 
kirándulás napján borongás 
volt, de a kellemes, melegvizes 
lürdő kárpótolt az időjárás 
kedvezőtlenségéért is.

Már a reggel 6 órai indu
láskor vidám hangulat ragad
ta el a gárdát és a sok élce
lődés miatt Oláh Gyula gép
kocsivezetőnek ugyancsak össz
pontosítani kellett az útra.

Kaposvárra érkezve egy órá
ra megálltunk pihenni és a 
Somogy Áruháznál szemlélőd
tünk a gazdag választékú ki
rakatoknál. Igalba érve azon
nal „beöltözött" a kollektíva 
és jóleső fürdőzésbe kezdett, 
amit csak néha egy-egy üdítő
ital elfogyasztása és a déli 
ebéd miatt szakítottunk meg.

Sajnálattal búcsúztunk az 
este közeledtével Sásdtól is és 
a mániái úton hazafelé tartva 
ismét nótaszóba kezdtünk. Es
te hét órára érkeztünk meg 
felüdülve a gyárba, ahol az 
egyik munkatársunk mindjárt 
szolgálatba is lépett.

Roffai Tibor

Scatrak — kölcsön
Az idei nyár nem kényezte

tett el bennünket a melegével, 
de bízva a javulásban, ismerjük 

meg lehetőségeinket a sátoro
zás előfeltételeivel kapcsolato
san.

A vállalatnak 5 darab sátra 
van. Ezek a következő típusok: 
két darab Krisztina négyszemé
lyes, egy darab Canaria három
személyes és két darab. Túra 
III. háromszemélyes. A Kriszti
na és Canaria egy helyen való 
hosszabb táborozásra, a Túra 
III. túrázásra a legalkalmasabb.

A sátrak felett a szakszerve
zet, illetve az üdültetési bizott

Felújított virágházunkban ismét díszlenek a gyár parkjaiba és o 
vázákba szánt virágok. Képünkön Landl József kertész az üveg
házban. Fotó: Nyárfás

Keresztrejtvény

Vízszintes: 1. Nővény lesz belőle.
4. Devecseri Gábor: Egyes emberek
dala együtt c. verséből idézzük. 
Az idézet első sora (zárt betűk: Z. 
T. O E.) 12. Matematikai fogalom.
14. Hibázik. 15. Radon vegyjele. 
16. Naivan hiszékenyek. 18. Lapos 
terület. 19. A kábítószert rövidítik 
így. 20. A végén potyog. 21. USA- 
állam. 22. Gyűjtemény tárgya le
het (—’). 23. Az Idézet harmadik
sora (zárt betűk: K. Z. J.) 24. Be
cézett Anikó. 25. Felborító, eltaszí
tó. 27. Személyes névmás. 29. Na
póleon d’. . . 30. O. Z. K. 32. Meg
szólítás. 34. Szagot kap. 36. Nem. 
37. Gépkocsi röv. 38. Gazdasági 
épület. 40. Néma torony. 43. Ne
mesfém. 45. Talmi. 46. Az idézet 
második sora (zárt betű: R.). 49.
5. O. E. 50. Eqymást előző betűk a 
szoros ábc-ben. 51. Termelő szö
vetkezet. 52. Véna azonos betűi.
53. Kínai eredetű hosszmérték. 55. 
Moro olasz politikus keresztneve. 
56. Sír. 57. Létem. 60. Hibázni. 
63. Maqányos, zárkózott emberek. 
65. Hím szárnyas. 66. Hitreqe.

Függőleges: 1. Az idézet neqye- 
dik sora (zárt betűk: B. S. T.) 2.
Állati fegyver. 3. Ifjú emberke. 4. 
Mangán és molibdén veaviele. 5. 
Meleg a közepén. 6. Emleqették 
fele. 7. Város Észak-Ausztrlában. 8. 
Átlátszó, kemény anyag. 9. Rés 
a jéqen. 10. Klasszikus kötőszó. 11. 
Versailles-i kastély, békekötés szín
helye. 13. Maavar zeneszerző. 17. 
Meqóvott — középen. 18. Kevert 
Tas. 23. Egymásba visszatérő gör

ság rendelkezik. Az igénylést 
Czina Ferencnél, a műszaki osz
tályon kell leadni. Célszerű az 
igénylést minél hamarabb be
nyújtani, mert az igényeket job
ban tudjuk egyeztetni. Jelenleg 
augusztus elejéig le vannak köt
ve a sátrak és a további igény
lők ennek megfelelően állítsák 
össze programjukat. A sátrak 
kölcsönzése díjtalan és ezért fo
kozottabb kezelést és körülte
kintőbb használatot kérünk dol
gozóinktól. A hanyag és szán
dékos rongálok elesnek a ké
sőbbiekben a kedvezménytől.

C. F.

be vonal. 26. Folytonossági hiány- 
28. Szám id. rövidítése. 31. Zajt 
okozó. 33. Ronqyos ruha. 34 . . • J°‘ 
bora (imádkozzál és dolgozzál)- 
35. Folyó a Szovjetunióban. 37. Ló
bíztatás. 39. Kevert rés. 41. Eszem- 
42. Hegyes szerszám. 44. Y. E. Z.
54. Átszállítana. 47. Építőanyag- 48‘ 
Rag. -nél párja. 54. Hasonlóképp*0 
(lat.) (ITEM). 55. Amiről szó van 
— ford. 56. . . . Madrid. 58. 
amerikai polgárháború tábornoka- 
59. Csiqafajta (—’). 60. Igerag- ál- 
TPE. 62. Osztrák folyó. 64. Kiüté
ses győzelem. 65. Némán ékez.

BEKÜLDENDŐ a vízszintes 
4., 23. és 46., valamint füg
gőleges 1. sz. sorok helyes 
megfejtései a szerkesztőség cí
mére 1978. augusztus 10-ig.

Az előző számunkban közölt 
rejtvény helyes megfejtése: 
Mi lesz, ha egyszer szikrát vet 
a szalma és föllángol e táj, e 
néma, lomha.

Könyvjutalmat nyert: Németh 
Magdolna, 7625 Pécs, Zöldfa 
u. 5.; Sepa Pálné, 4400 Nyír
egyháza, Északi krt. 10. 11/1®- 
Nagy Csaba, 7773 Villány, 
Szabadság u- 9.

— Takáts —


